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PŘEJEME ŠŤASTNÝ NOVÝ ROK

MUDr. PAVEL BÉM
primátor hlavního města Prahy

Na sklonku minulého a začátku nového 
roku většina z nás rekapituluje a bilan-
cuje. Ohlédnu-li se zpět, musím konsta-
tovat, že rok 2004 byl pro metropoli sku-
tečně rušný. Události, kterých jsme se 
v jeho průběhu stali svědky, ať již trva-
le, nebo jen na krátký okamžik, ale vždy 
zásadně, ovlivnily naše životy.
Pro budoucnost nejtrvalejší změnou se 
stal náš vstup do Evropské unie. Zatímco 
v prvních dnech našeho členství ve sta-
ronové evropské rodině jsme tuto změnu 
vnímali především prostřednictvím oslav 
plných hudby a společenských akcí, 
v průběhu roku letošního si již můžeme 
v praxi ověřit, co tato skutečnost Praze 
přinese. V této souvislosti před námi stojí 
nelehký úkol, a to získat ze strukturálních 
fondů Evropské unie co nejvíce prostřed-
ků, abychom z peněz do ní vložených vy-
užili maximum možného. 
Jenom tak se nám s ohledem na pře-
rozdělování daňových výnosů, které je 
pro Prahu velmi nevýhodné, podaří napl-
nit strategické priority, které jsme si pro 
nadcházející roky vytyčili. Pokračovat ve 
výstavbě metra, dokončit protipovodňo-
vá opatření, urychlit výstavbu městského 
okruhu a zahájit výstavbu nové ústřední 
čističky odpadních vod – to je to nejdů-
ležitější, co nás v nejbližším období čeká 
a nemine.
Do nového roku letos vstupujeme s vy-
rovnaným rozpočtem, který kromě již 
schválené půjčky od Evropské investič-
ní banky na dostavbu metra na severní 
terasu města nepočítá s žádným zadlu-
žováním. Je to v polistopadovém období 
historicky první rozpočet, který zajišťuje, 
že město nebude žít v nastávajícím roce 
na dluh, a to je podle mne velmi důležitý 
dárek, který jsme si mohli nadělit. 
Věřím, že celý rok 2005 bude napl-
něn optimismem, pracovním nasazením, 
úspěchy a zároveň pokorou a že na je-
ho sklonku se při bilancování nebudeme 
mít za co stydět. Vše nejlepší do nového 
roku 2005!

Jaký byl rok 2004
Loňský rok přinesl do hlavního města celou řadu událostí

Štěstí
Kdy je šťastná 
Jiřina Bohdalová

Od roku 1937, kdy se snad poprvé jako 
šestiletá objevila před filmovou kamerou 
ve filmu Žižla a Pižla, si ji zamilovalo ne-
jen divadelní jeviště, filmová a televizní 
kamera, ale především diváci. Vytvořila 
nespočet rolí ve filmu, divadle a televi-
zi. Je skvělou vypravěčkou dětských po-
hádek a večerníčků, oblíbenou moderá-
torkou televizních pořadů. S vynikající 
českou herečkou Jiřinou Bohdalovou 
jsme si povídali v Divadle na Vinohradech 
před představením Lásky paní Katty, kde 
ztvárňuje titulní roli. 
Před několika dny jsme přivítali nový rok. 
Dáváte si do nového roku nějaká předse-
vzetí, daří se vám je plnit?

Já už si je nedávám. Ani dřív jsem si 
je moc nedávala, protože vím, že se tato 
předsevzetí dávají jen kvůli tomu, aby se 
pak neplnila. 
Pojďme se ještě na chvíli vrátit k minulé-
mu roku. Mohla byste jej stručně zhodno-
tit? Jaký byl rok 2004 – co se vám v něm 
podařilo, nestihla jste třeba něco?

Co jsem nestihla, to říkat nebudu, pro-
tože to si nechávám jen pro sebe. Ale mys-
lím, že jsem stihla všechno, ba dokonce 
jsem v minulém roce měla štěstí a příle-
žitosti, takže si na minulý rok nemůžu 
stěžovat. Pro mě to byl dobrý rok.
Koncem loňského roku jste se objevova-
la každou neděli na televizní obrazovce 
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Rozpočet Prahy v roce 2005 bude vyrovnaný
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čestné občanství hlavního města Prahy.
Pro veřejnost byl v pražské botanické zahradě 
otevřen tropický skleník Fata Morgana.
 ČERVENEC 

Šestinásobný vítěz Tour de France a výjimeč-
ný člověk Lance Armstrong přijel do Prahy na 
mezinárodní cyklistické kritérium – Velkou 

 ČERVEN

Byl slavnostně zahájen provoz trasy metra 
IV C 1 a otevřeny dvě nové stanice – Kobyli-
sy a Ládví.
Za účasti primátora Pavla Béma proběhlo 
zahájení projektu CowParade Prague 2004 
– „Krávy se vrátily“.
Mecenáš a sběratel Rainer Kreissl získal 

 LEDEN

Klíč hlavního města Prahy jako symbol otevře-
nosti nejnovějším informačním technologiím 
od primátora Pavla Béma převzal zakladatel 
softwarové společnosti Microsoft Bill Gates. 
 ÚNOR

V pražské zoologické zahradě byl slavnostně 
otevřen pavilon Afrika zblízka.
Miro Smolák a Daniel Libeskind prezentovali 
svou vizi Dalího muzea moderního umění.
 BŘEZEN 

Byl slavnostně zahájen provoz na zrekonstru-
ované Českomoravské ulici. 
Po téměř roční přestávce otevřel primátor 
Pavel Bém na Staroměstské radnici nově 
zrekonstruovanou obřadní síň. 
Byla zahájena ražba průzkumné štoly pro 
výstavbu jihovýchodní části pražského dál-
ničního okruhu.
 DUBEN

V pražské Sazka Areně se uskutečnilo mis-
trovství světa v ledním hokeji.
Největší akcí svého druhu v České republice 
a příspěvkem evropské kultury ke vstupu naší 
země do jednotné Evropy se stal hudební festi-
val United Islands of Prague.
 KVĚTEN

Česká republika vstoupila do Evropské unie. 
Úderem půlnoci, tedy přesně v okamžiku vstu-
pu naší země do EU, se nebe nad Prahou roz-
zářilo efektním ohňostrojem, odpalovaným 
z Letné. 
Uskutečnil se 59. ročník festivalu Pražské jaro. 

JUDr. PETR HULINSKÝ
náměstek primátora hlavního
města Prahy, do jehož kompetence
spadá ekonomická oblast  

Novoroční
předsevzetí
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Rozpočet Prahy na tento rok schválili zastu-
pitelé na svém prosincovém zasedání na konci 
minulého roku. Předložili jsme návrh vyrov-
naného rozpočtu, kdy příjmy města jsou rov-
ny výdajům. Na obou stranách se objeví suma 
41,4 miliardy korun.

Na investiční výdaje jsme přitom přidělili 
přes 12,5 miliardy korun. Z toho téměř 70 pro-
cent investic je soustředěno do oblasti rozvoje 
města, městské infrastruktury a dopravy. 

Za mimořádný úspěch považuji rozhodnutí 
nezapojovat do rozpočtu města nové cizí zdro-
je. Nepočítáme tedy s tím, že bychom si v ná-
sledujícím roce vypomohli čerpáním nového 
úvěru nebo vydáním nových obligací. Zadlu-
ženost města se tak nebude zvyšovat a její mí-
ra zůstane na přijatelné úrovni. V této souvis-

losti znovu zdůrazňuji, že není možné hovořit 
o Praze jako o městě  neúměrně zadluženém. 
Jako vysoce zadlužené město nevnímají naši 
metropoli ani finanční odborníci. 

Rozpočet vychází ze zdrojových možnos-
tí hlavního města, kterými jsou jeho vlastní 
příjmy, předpokládané státní dotace, nevy-
čerpané finanční prostředky z minulého roku 
a předpokládané úspory za loňský rok. 

Nejvíce peněz z rozpočtu hlavního města 
půjde do dopravy, a to více než 15,6 miliardy. 
Zhruba polovinu této sumy, tj. 7,5 miliardy 
korun, vydáme za školství, přes 3,5 miliardy 
získá městská infrastruktura. Další 2 miliar-
dy hodlá město investovat do kultury, sportu 
a cestovního ruchu, více než 1 miliardu do 

Aktuální 
nabídku
naleznete
na straně 16
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jako Marie v divácky velmi úspěšném se-
riálu Pojišťovna štěstí. Jaký máte vztah 
k této roli?

Samozřejmě se mi tato role velice lí-
bila. Já už přijímám jenom role, které mi 
dělají radost.

Kdy je šťastná 
Jiřina Bohdalová
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cenu Prahy 2004, projekt na podporu dětských 
onkologických pacientů, konaný pod záštitou 
primátora.
Vláda ČR schválila půjčku od EIB na výstav-
bu jihozápadní části pražského okruhu.
SRPEN

Došlo k otevření dlouho očekávané důleži-
té dopravní stavby, tunelu Mrázovka, kte-
rý propojuje dva úseky městského okruhu: 
Strahovský tunel a ulici Radlickou.
Po kompletní rekonstrukci byl zprovozněn 
Lahovický most.
Hlavní město začalo vysílat na Metropolitní 
TV Praha pravidelný Pražský magazín.
 ZÁŘÍ

Primátor Pavel Bém se zúčastnil zahájení vý-

stavy World Press Photo a předal Cenu Prahy  
nizozemskému fotografovi Janu Banningovi. 
Hlavní město Praha si připomělo týden mobi-
lity uzávěrou Smetanova nábřeží.
V Kongresovém centru Praha se uskutečni-
lo zasedání Výboru regionů. Hl. m. Prahu 

na konferenci reprezentoval primátor Pavel 
Bém, který rovněž zastává post místopředse-
dy Výboru regionů.
 ŘÍJEN

Praha se stala hostitelkou mezinárodního 
studentského semináře „My jsme Evropa“.
Primátor hl. m. Prahy Pavel Bém na Janáč-

kově nábřeží slavnostně převzal část stavby 
protipovodňových opatření na ochranu hlav-
ního města Prahy pro oblast Výtoně, Smícho-
va a Podolí.
U příležitosti státního svátku – vzniku sa-
mostatného státu byly veřejnosti přístup-

né unikátní prostory Rezidence primátora  
hl. m. Prahy.
 LISTOPAD

Byla zahájena ražba tunelu trasy metra IV C 
2 do Letňan.
Na řadě míst v Praze proběhly vzpomínkové 
akty u příležitosti výročí 17. listopadu. Vel-

ká oslava 15. výročí „sametové revoluce“ se 
uskutečnila na Národní třídě.
Primátor hl. m. Prahy přijal nejznámějšího 
iluzionistu Davida Copperfielda
V pražské zoologické zahradě byl slavnost-
ně otevřen nový unikátní pavilon Indonés-
ká džungle. 
 PROSINEC 

Na druhou adventní neděli se Staroměstské 
náměstí rozzářilo stovkami světel vánoční-
ho stromu, který byl dovezen z našich nej-
vyšších hor – Krkonoš. 
Pražští radní odsouhlasili umístění výtvarného 
díla „Boule“ od výtvarníka Davida Černého na 
tubusu metra v Nových Butovicích.  
Hlavní město schválilo vyrovnaný rozpočet na 
rok 2005.                                                                   (rb)

Praha se připravuje na hodnocení sta-
vu Pražské památkové rezervace (PPR) ze 
strany pařížské centrály UNESCO. Musí do-
kázat, že stále patří mezi klenoty zapsané 
na seznamu kulturních památek UNESCO. 
Výroční zprávu charakterizující stav PPR 
za uplynulých pět let dokončuje pražský 
magistrát spolu s Národním památkovým 
ústavem (NPÚ). V Paříži ji má předložit  
v květnu.

„Praha skládá maturitu z péče o své kul-
turně-historické dědictví. Po pěti letech nám 
v Paříži vystaví vysvědčení, zda jsme se o his-
torické jádro metropole dobře starali, a zda 
tedy důvody vedoucí k zápisu do seznamu 
nadále trvají,“ řekl náměstek pražského pri-
mátora Jan Bürgermeister, do jehož resortu 
odbor památkové péče spadá. Tvůrci zprá-
vy přitom musí vycházet z řady přesných 
a nezkreslených údajů, protože pracovníci 
UNESCO si jejich pravdivost na místě sami 
ověří. „Závěry analýzy budou přínosem i pro 
nás, protože nás nasměrují v dalším propra-
cování metodiky památkové ochrany nesmír-
ně cenného a rozsáhlého území centra měs-
ta,“ doplnil Bürgermeister. Obavy, že by PPR 
před přísným zrakem zahraničních odbor-
níků na památkovou péči neobstála, podle 
svých slov nemá. 

Odbor památkové péče MHMP zpraco-
vává odpovědi do podrobného dotazníku 
UNESCO. Celkem 19 kapitol mapuje veškeré 

Praha se chystá potvrdit zápis v UNESCO
dění v PPR od vymezení jejích hranic, popi-
su památek, jejich správy a financování až 
po prezentaci a vzdělávání. „Za velmi důle-
žité považujeme čtyři kapitoly, a sice ty za-
bývající se dostatkem pracovníků věnujících 
se rezervaci, vzděláváním a informovaností 
o PPR, zachovalostí památek a budoucností 
zóny,“ uvedl Bürgermeister. Kolem 10. ledna 
2005 se sejdou zástupci magistrátu a NPÚ, 
aby společně doladili jednotlivé odpovědi  
a shodli se na konečné podobě zprávy před-
kládané UNESCO. 

Pražská památková rezervace se na se-
znam UNESCO dostala v roce 1992 a co do 
velikosti drží s rozlohou 863 hektarů svě-
tový primát. „Jde o obydlené a žijící území,  
takže jeho správa není stejná jako v případě 
historického objektu, ve kterém se fakticky  
nežije. Z této skutečnosti musíme vycházet  
a není možné území PPR zakonzervovat,“ re-
aguje ředitel odboru památkové péče Jan 
Kněžínek na kritiku ze strany konzervativní  
veřejnosti, že město historické centrum dosta-
tečně nechrání před moderními vlivy. Město  
v uplynulých pěti letech investovalo do 
údržby PPR přes půl miliardy korun. Poda-
řilo se opravit rozsáhlé objekty, milionové 
investice směřovaly i do drobných oprav zá-
klopových nebo malovaných stropů a fre-
sek v interiérech. Desetitisíce stály renovace 

vstupních dveří a výloh v parterech. „Památ-
ková rezervace musí zůstat živoucím organis-
mem, ve kterém je plnohodnotně zachována 
nejen krása památek a architektury, ale také 
jejich obsah. Nemůžeme vše zakonzervovat. 
Bez stálých obyvatel, bez lidí, kteří zde den-
ně pracují, a bez každodenního tepu života 
by Praha ztratila své kouzlo. Proto není mož-

Ing. JAN BÜRGERMEISTER
náměstek primátora hlavního města Prahy

Praha skládá maturitu 
z péče o své kulturně- 

-historické dědictví

né život v památkové zóně omezit. Turisté sem 
přijíždějí právě kvůli tomu, jak je Praha krás-
ná a živoucí, a dobře vědí, že je zařazena na 
seznam UNESCO,“ uvedl Bürgermeister s tím, 
že péči památkám město věnuje i proto, aby 
se v metropoli dobře cítili i její obyvatelé. 
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K pořádání olympijských 
her v roce 2016 nebo 2020 
nejpr ve zastupitelstvo 
hlavního města Prahy 
projednalo územní ana-
lýzu, kterou zpracoval 
Útvar rozvoje hlavního 

města Prahy. Tato analýza se stala jedním 
z podkladů pro vypracování Ekonomické 
a marketingové studie pořádání letních 
olympijských her v roce 2016, resp. 2020  
v hlavním městě Praze. Studie byla ode-
vzdána k projednání a nyní bude ve vý-
borech a zastupitelstvu hlavního města  
Prahy rozhodnuto o dalším kroku.   

Vzplane v Praze olympijský oheň? 
První úvahy o možnosti kandidatury Prahy na uspořádání letních olympijských her vznikly již před rokem

Zeptali jsme se náměstka primátora pro 
oblast územního rozvoje Jana Bürgermeis-
tera, zda je z hlediska územního rozvo-
je Praha připravena a schopna zvládnout 
náročnou roli města pořádajícího olym-
pijské hry.

Já si tuto otázku dovolím trochu rozšířit. 
Pořádání olympijských her je vždy z hledis-
ka pořadatelského města nejrozsáhlejším 
úkolem, určitou nejvyšší metou, ke které 
město může dospět z pohledu svých schop-
ností a možností. Zpracovaná studie to jed-

noznačně dokládá. Je nesporné, že Praha  
v posledních patnácti letech přešla z měs-
ta, které mělo obrovský objem těžkého  
a zpracovatelského průmyslu, na měs-
to, které poskytuje služby, na město, kte-
ré je hostitelské jak pro turisty, turistický 
ruch, tak pro kongresy a kongresovou tu-
ristiku, pro sídla institucí a firem, které  
k nám směřují z celého světa. A my máme 
velký zájem, aby tento trend pokračoval  
a abychom v konkurenci ostatních měst  
evropských a světových obstáli. 

Již samé promýšlení kapacity měs-
ta na možnost pořádání olympijských her  
a schopnosti města takové výzvě dostát je 

v tomto kontextu velmi užitečné. Dostat se 
mezi ta města, která Mezinárodní olympij-
ský výbor bere vážně a jejichž kandidaturu 
dále zkoumá, je samo o sobě velkým mar-
ketingovým úspěchem. Klíčovou otázkou 
ovšem zůstává, zda na to Praha má. 

Samozřejmě nemáme na to, abychom 
utratili desítky miliard korun na třínedělní 
slavnosti a pak tyto miliardy odepsali jako 
ztrátové. Je však otázkou, zda by olympiáda 
nenastavila nové priority k rozvoji města. 
Nemluvím tady o dopravní infrastruktuře, 
protože její současný rozvoj předznamená-
vá, že v letech 2016–2020 bude město schop-
no obsloužit potřebný počet návštěvníků 

olympiády a dovézt je z místa na místo bez 
větších nároků na další investice vyvolané 
pouze jednorázovou potřebou olympiády. 

Jednou z důležitých otázek je, zda by 
olympiáda nepřinesla potřebný impulz do 

výstavby areálů, kde by mohli občané trá-
vit volný čas. My víme, že v centru města již 
jeden podolský bazén nestačí. Víme, že chy-
bějí sportoviště pro vysokoškolskou mládež, 
že v centru zoufale chybějí sportovní areály, 
kde by lidé mohli trávit volný čas. Ukazuje 
se, že zvláště mladé rodiny, které se rozho-
dují, kde chtějí žít, tato neschopnost města 
uspokojit jejich nároky vyhání za hranice 
Prahy a zpětně pak představují obrovskou 
zátěž pro město zbytečnými cestami indivi-
duální automobilovou dopravou.

Další otázkou tedy je, zda vlastně Praha 
část těch investic, jež by si olympiáda vyžá-
dala, vlastně nepotřebuje tak jako tak. 

Například víme, že chceme veletržní 
centrum v Letňanech, a hledáme partne-
ra pro jeho výstavbu. Zároveň je zřejmé, 
že veletržní výstaviště je možné přestavět 
pro potřebu většiny olympijských halových 
sportů. Víme, že národní fotbalový svaz 
chce vybudovat v Praze národní fotbalový 
stadion. Česká republika takový fotbalový 
stánek nemá. Studie upozorňuje na mož-
nost víceúčelovosti ceremoniálního stadi-

onu. Největším problémem každé olym-
piády je, co pak s ním. Například Paříž či 
Londýn se s tímto problémem vyrovnaly 
jeho možným budoucím uzpůsobením na 
fotbalový stadion. 

Víme také, že máme v Praze beznaděj-
ně zastaralé vysokoškolské koleje na Stra-
hově – v lokalitě, která je velmi atraktiv-
ní pro rezidenční bydlení a velmi špatná 
pro vysokoškolské aktivity. Studie docela 
objevně pojmenovává jako možný podnět 
vybudování vysokoškolského areálu i vy-
sokoškolských kolejí v lokalitě Letňan, kde 
by po dobu olympiády mohli být ubytováni 
novináři. Máme velké problémy přesvěd-
čit investory, aby investovali do nájemní-
ho bydlení. Olympijská vesnička může být 
takovým podnětem. Studie říká, že by bylo  
velmi úspěšným řešením vybudovat olym-
pijskou vesničku v Bubnech, v lokalitě,  
kterou opouštějí dráhy v místě bývalého 
nákladového nádraží. 

To jsou všechno myšlenky a otázky, kte-
ré budeme muset dál analyzovat. Na jejich 
základě, po zajištění dalších, podrobněj-
ších podkladů týkajících se dlouhodobé 
využitelnosti a návratnosti obrovských in-
vestic, které olympiáda vyžaduje, musíme  
s přesnou znalostí faktů a odpovědně zvá-
žit, zda na to máme. Zda by olympiáda  
neznamenala příliš neúměrné zatížení 
města. Pak můžeme teprve společně roz-
hodnout, jestli je kandidatura Prahy na po-
řádání olympiády nejen krásnou vizí, ale  
i správným cílem.                                        (rb)

Troja

KONCEPT OH V PRAZE

Letná

Strahov

Maniny
BubnyHolešovice

Letňany

CENTRUM

Štvanice
MIMOPRAŽSKÁ SPORTOVIŠTĚ

LEGENDA

Libeň

Ostrava

Lipno

Račice

Střední Čechy

Střední Čechy

Střední Čechy

Atletika
Badminton
Baseball
Basketball
Box
Ceremoniál
Cyklistika
Fotbal

Gymnastika
Házená
Jachting
Jezdectví
Kajak, slalom
Lukostřelba
Moderní pětiboj
MPC/IBC

Olymp. vesnice
Plavání
Pláž. volejbal
Softball
Stolní tenis
Střelba
Šerm
Taekwondo

Tenis
Triatlon
Veslování
Volejbal
Vzpírání
Zápas

Klíčovou otázkou ovšem 
zůstává, zda na to Praha má

Studie upozorňuje na možnost 
víceúčelovosti ceremoniálního 

stadionu

Ing. JAN BÜRGERMEISTER
náměstek primátora hlavního města Prahy
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Připravuje se natáčení pokračování to-
hoto seriálu. Objeví se v něm i vaše Ma-
rie? Těšíte se na natáčení dalších dílů?

Ano, moje role bude pokračovat a tě-
ším se na ni, ale to bude až v květnu a do 
té doby je ještě spousta času.
Co pro vás znamená štěstí, kdy jste vy 
sama šťastná?

Když jsem zdravá a je mi dobře a když 
jsou moji blízcí také šťastní. U mne je to 
již velice jednoduché. 
Hrála jste v mnoha pohádkách, kde je 
možné skoro všechno. Kdybyste v ži-
votě měla tu možnost vybrat si nějaké  
pohádkové kouzlo, jaké byste zvolila?

O tom jsem nepřemýšlela! Co bych 
vlastně chtěla? Já bych možná brala ta-
kové velké ucho, které by se dostalo  
k těm, kdo mne rozčilují, zašeptalo jim 
pravdu a oni by tu pravdu museli vy-
slechnout. A já bych měla alespoň pocit, 
že se možná změní něco k lepšímu a já 
jsem k tomu přispěla. Ano, přála bych si 
to velké ucho!  
Co byste popřála sobě a našim čtená-
řům do nového roku?

V určitém věku už člověk přeje so-
bě i druhým především zdraví, protože 
ví, co to je, když to zdraví není. Když je 
zdraví, tak pak všechno jde a všechno 
se překoná.

Děkuji vám a přeji hodně pevné zdraví.
Renáta Barabášová 

Návrh výroční zprávy bude připomín-
kovat také ministerstvo pro místní rozvoj, 
Česká komora architektů, pražské městské 
části a dotčené odbory MHMP. V polovi-
ně května obdrží zprávu komisaři UNESCO  
v Paříži, kteří porovnají její informace se svý-
mi poznatky z místa. Být zařazen na seznam 
památek UNESCO je přitom čistě prestižní  

záležitostí, finanční výhody z toho neplynou 
žádné. „Naší povinností je naopak památku 
monitorovat a starat se o ni. Právo, aby bylo 
historické jádro Prahy zapsáno mezi světové 
skvosty, musíme vlastně neustále obhajovat,“ 
upozornil náměstek Bürgermeister.        (jb)
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„Nepoctiví taxikáři, ne-
kvalitní služby, nerespek-
tování pravidel a nedo-
statečná legislativa – to 
jsou hlavní důvody toho-
to problému. Víme o nich  
a snažíme se s nimi vypo-

řádat,“ konstatuje náměstek Blažek. 

Od roku 2002 provádí Magistrát hl. m. 
Prahy kontroly zaměřené zejména na do-
držování stanovených cen a oprávněnost 
podnikání. Jaké jsou výsledky? 

„Pozitivní je, že předražení ubývá. Při 
jízdách s domácími zákazníky se tento 
nešvar objevuje jen výjimečně, ovšem ci-
zinci, jak naše kontroly s figuranty hovo-
řícími cizími jazyky potvrzují, jsou i na-
dále nepoctivými taxikáři okrádáni. Další 
kontroly z hlediska dopravního provádí 
Městská policie hl. m. Prahy a také Poli-
cie ČR. Zjištěné nedostatky ze všech kont-
rol jsou postupovány k řešení příslušným 

správním orgánům, které ukládají pokuty 
a mohou i zrušit koncesi za závažné poru-
šení živnostenského zákona.“

V poslední době se někteří taxikáři „zvi-
ditelnili“ tím, že odmítají zákazníky, kteří 
si na taxistanovišti k jízdě vybrali určité 
vozidlo. To asi není v pořádku?

Takový přístup k zákazníkovi je dokon-
ce v rozporu s platným provozním řádem 
stanovišť. Takže i na tento problém se kon-
troly zaměřují a budou více zaměřovat.  
V současné době je na území Prahy 120 
taxistanovišť s 360 stáními, z toho je 39 
se správcem. Stanoviště se správcem jsme 
zavedli s cílem, aby zákazník měl garanci 
kvalitní, bezpečné a nepředražené služby. 
Mezi taxistanoviště bez správce patří i ta 
na nádražích, kde jsou na služby v posled-
ní době oprávněné stížnosti. Počítáme  
s tím, že i tato stanoviště by měla mít 
správce. Pro taxistanoviště se správcem 
jsou navrhována v ýraznější označení,  
která by zákazníkům poskytla zároveň 
potřebné informace o ceně a provozním 
řádu.

Jako jeden z dílčích problémů jste uvedl 
nedostatečnou legislativu. Hlavní měs-
to Praha již podalo návrh novely zákona  
o silniční dopravě, jehož podstatou je pre-
ciznější úprava provozování taxislužby. 
Mimo jiné i to, aby v případě prokázaného 
předražení bylo možné odebrat taxikáři 
řidičský průkaz, čímž by se minimalizoval 
problém, kdy je taxikáři zrušena koncese 
a on se nechá zaměstnat u některé firmy 
jako řidič. Jaký je osud této zákonodárné 
iniciativy Prahy?

„Návrh na změnu zákona č. 111/1994  

o silniční dopravě předložilo hlavní měs-
to Praha Poslanecké sněmovně Parlamen-
tu České republiky v lednu 2004, v dubnu 
jej poslanci přikázali k projednání hospo-
dářskému výboru sněmovny. V září bylo 
projednávání přerušeno, výbor se k ně-
mu vrátil opět na začátku prosince a kon-
statoval, že některé části návrhu Prahy je 
nutné přepracovat vzhledem k tomu, že 
mezitím došlo ke změnám některých sou-
visejících právních předpisů. My jsme te-
dy ve spolupráci s Ministerstvem dopravy 
ČR připravili pozměňovací návrh, ten je 
nyní předkládán hospodářskému výbo-
ru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
a ten by jej měl projednávat v posledním 
lednovém týdnu.“

(ek)

Jak na nepoctivé taxikáře
S Rudolfem Blažkem o dlouhodobém problému, který způsobil nepřehlédnutelnou „kaňku“ na vizitce Prahy

Rok Počet uskutečněných  Počet zjištěných  Počet jízd bez  Výše pokut uložených Výše pokut na základě dosud    
 kontrol předražení stvrzenky ve správních řízeních pravomocných rozhodnutí 

2002–2003 1443 304/21,67 % 354/24,53 % 51 772 000 21 395 000
2004 (k 26. 11.)   427   68/15,53 %   85/19,91 %   9 813 000   4 945 000

Mgr. RUDOLF BLAŽEK
náměstek primátora hlavního města Prahy

Pokračování ze strany 1

Zeptali jsme se...
Ing. Bc. ROBERT SZURMAN
ústřední ředitel
Ústřední finanční a daňové ředitelství,
Ministerstvo financí ČR

Novela DPH 
k 1. 1. 2005

Jak se dotknou změ-
ny v novele zákona  
o DPH občanů? 
Občanů se vždy nejvíce 
dotýkají případné změ-

ny sazeb nebo přesun zboží či služeb  
z jedné sazby do druhé. V tomto smyslu 
je novela DPH pro občany příznivá, pro-
tože obsahuje přesuny některých služeb 
ze sazby základní (19 %) do sazby sní-
žené (5 %).
Můžeme uvést několik příkladů. Ještě  
v době zimní sezóny bude pro lyžařské 
vleky platit snížená sazba 5 % a pro no-
vou turistickou sezónu bude tato sazba 
také platit pro vstupné do divadel, kin, na 
výstavy a koncerty a také pro vstupné do 
historických objektů, zoologických a bo-
tanických zahrad, zábavních parků, cir-
kusů, muzeí apod. Novela také obsahuje 
některé změny, které mohou být pozi-
tivní pro ceny služeb v cestovním ruchu  
a turismu. Jako příklad bych mohl uvést 
zachování snížené sazby pro ubytovací 
služby. Zde však existuje časové ome-
zení, protože tato snížená sazba by měla 
platit do 31. 12. 2005. Pro doplnění mo-
hu říci, že této sazbě bude nově podléhat 
i ubytování vysokoškoláků na kolejích,  
a to bez uvedeného časového omezení. 
Za zmínku určitě stojí i změna v oblasti 
bytové výstavby, protože převod nedo-
končeného rodinného domu a bytu bude 
nově zdaňován sníženou sazbou. 

Jaké hlavní změny přináší novela pro 
podnikatele?
K základním změnám patří ta, která 
se vztahuje k tzv. přefakturaci elektři-
ny, tepla, plynu, vody a služeb, zejména  
v souvislosti s nájmy bytů a nebytových 
prostor. Tato plnění je možné přefaktu-
rovat buď s daní (pokud bude při poří-
zení uplatněn odpočet daně), nebo bez 
daně (není-li uplatněn při pořízení odpo-
čet daně). U přefakturace osvobozených 
plnění, např. pojistného nebo u finanč-
ních služeb, se rovněž uplatní osvoboze-
ní od daně, bude-li požadovaná úhrada 
maximálně ve výši částky zaplacené při 
pořízení. Další podstatná změna se týká 
podnikatelů, kteří dodávají spolu se zbo-
žím vratné zálohované obaly (např. u ná-
pojů). Tyto vratné zálohované obaly ne-
budou zdaňovány ani při dodání, ani při 
vrácení obalů, daň se bude pouze vypo-
řádávat ke konci účetního období nebo 
ke konci kalendářního roku.
Zásadní změna také nastala u dovo-
zu zboží, pokud ho uskutečňuje plátce 
DPH. Daň již nebudou vybírat celní or-
gány, ale bude přiznávána v daňovém 
přiznání plátcem daně obdobně jako po 
vstupu do EU u pořízení zboží z jiného 
členského státu EU. Tento způsob výbě-
ru zjednodušuje administrativu a snižuje 
nároky na finanční toky pro podnikatele. 
Novela se také dotkne hlavního města 
Prahy. Od 1. 1. 2005 se totiž i její měst-
ské části stávají plátcem DPH. 

Tatry se vracejí i díky Praze k životu
Něco jiného je vidět Ta-
try po velké katastrofě 
na televizní obrazovce 
či o tom číst v časopi-
sech, a úplně jiný pohled 
se vám nask y tne pří-
mo uprostřed míst, kte-

rá jste dokonale znávali. Taková dříve 
běžná věc jako vidět „električku“ na trati  
z Tatranské Lomnice do Starého Smokov-
ce se zdála hodně vzdálená. Ale přesto se  
s ní první pasažéři mohli svézt už v so-
botu 12. prosince. Do postižených oblastí 
Tater se vrací život...

„Pomoc Tatrám byla velká a velmi si vá-
žím všech, kteří k tomu přispěli. Moc bych 
chtěl poděkovat Praze a panu primátorovi 
Bémovi, ale i všem dalším lidem a insti-
tucím z hlavního města ČR. Znám jejich 
názvy, konkrétní jména, ale nechci dál 
osobně jmenovat, abych na někoho třeba 
nezapomněl. Nejen vámi zmiňovaná trať, 

ale i další jsou anebo budou zprovozněny. 
Jezdí už také elektrická dráha ze Starého 
Smokovce do Popradu, jsou v provozu ně-
které lanovky a jiné jsou před spuštěním, 
fungují lyžařská střediska, určitě do Tater 
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TATRY Pražané likvidují následky vichřice na hřbitově v Horním Smokovci.

bezpečnosti a zhruba 
1,5 miliardy půjde do 
zdravotní a sociální ob-
lasti. 

Stanovili jsme čty-
ři základní investiční 
akce, jimž se podřídily 

výdaje v ostatních rozpočtových kapito-
lách. Prioritně tedy budeme investovat do 
rekonstrukce čistírny odpadních vod na  
Císařském ostrově, do výstavby městského 
okruhu, metra a do budování protipovod-
ňových opatření.

Dále jsme vyčlenili např. 596 milionů ko-
run na nové byty v Horních Měcholupech  
a Petrovicích, na bytové domy Čakovice I 
téměř 87 milionů korun. Částka v řádu sto-
vek milionů korun je určena na budování 
infrastruktury v městských částech. 

Plánujeme také obnovu Stromovky za 
36 milionů korun a rekonstrukci školních 
kuchyní a jídelen v řádu desítek milionů 
korun. Téměř miliarda korun půjde na vý-
stavbu Strahovského tunelu a Vysočanské 
radiály. Mezi významnými investičními 
akcemi, na které jsme při sestavování roz-
počtu pamatovali, je i budování kolekto-
ru na Václavském náměstí a ve Vodičkově 
ulici za 254 milionů korun a administra-

tivní budova pražské záchranné služby za 
56 milionů korun. 

V rámci rozpočtu hlavního města na 
rok 2005 jsme schválili také konečnou výši  

dotací městským částem, a to v částce 3,11 
miliardy korun. To je o 5,45 milionu více, 
než obsahoval původní návrh, ke kterému 
se v listopadu vyslovily městské části.

INVESTIČNÍ AKCE v mil. Kč
Byty – Horní Měcholupy – Petrovice 596,0
Kolektor CIA 254,0
Bytové domy Čakovice I 86,9
Protipovodňová opatření 587,6
Obnova Stromovky 36,0
Strahovský tunel – 2. stavba 667,16
Vysočanská radiála 229,26
Radlická–Strahovský tunel 611,7
MŠ Velká Chuchle 52,9
Administrativní budova Zdravot. záchranné služby 56,0
Jedličkův ústav – rehabilitační pavilon 34,7
Tělocvična Vinoř 49,3
Rekonstrukce Hudebního divadla v Karlíně 519,4
Slovanská epopej 46,4
Hasičská stanice Radotín 42,0
Rozšíření městského kamerového systému 50,0
Lávka na Štvanici 54,5
Bytové objekty 98,0
Nebytové objekty a stavby 147,5

Rozpočet Prahy v roce 2005 bude vyrovnaný

Rozpočet myslí také na splácení zá-
vazků, které vedení města v ytvořilo  
v minulých letech. Na splácení svých dlu-
hů vytváří hlavní město tzv. šetřicí fond, 

do kterého každý rok vkládá nemalé fi-
nanční prostředky. Také v letošním roce 
přidáme půl miliardy k již naspořeným 
5,135 miliardy korun. Domnívám se, že se 
ve fondu již vytvořil dostatečný finanční 
„polštář“, který eliminuje případná rizika 
a dává městu pocit finanční jistoty. Výše 
rezerv bude i v dalších letech vytvářena 
tak, aby město dostálo svým závazkům  
a současně mělo k dispozici dostatek 
vlastních zdrojů k financování především 
investiční výstavby. 

Návrh rozpočtu, který zpracovala rada 
hlavního města, hodnotila opozice po-
zitivně a ocenila jednak změnu přístupu  
k tvorbě rozpočtu, jednak vstřícnost k ně-
kterým jejím požadavkům. Tento průběh 
projednávání se odrazil i v hlasování. Pro 
rozpočet hlasovalo 45 zastupitelů, proti 
bylo pouze 6 a 17 zastupitelů se zdrže-
lo hlasování, což je nejlepší výsledek za  
posledních několik let.

 Nejvýznamnější investiční akce v rámci jednotlivých kapitol

můžete přijet, i když některé pohledy, na 
které jste byli zvyklí, jsou už prostě minu-
lostí,“ říká primátor města Vysoké Tatry 
ing. Ján Mokoš. 

Dozvuky tragédie ještě v lidech zůstá-
vají: „Jeli jsme autobusem ze Štrbského 
Plesa do Smolivce a zůstali jsme stát mezi 
desítkami popadaných stromů. Kilometr 
jsem se dostával přes kmeny a spleť větví 
tři hodiny, další hodiny trvalo, než jsem se 
dostal domů,“ vzpomíná pan Žákovič. „Ni-
kdy jsem si neuměl představit to, co jsem 
viděl. Vichr lámal stromy a pouze jeden  
z nich odolával. Najednou přišel obrovský 
vír, vytočil ho jako zátku a hodil těsně vedle 
naší chalupy,“ připomíná si horké chvilky 
údržbář Ľubo.

Když uprostřed toho všeho stojíte,  
pochopíte, jak důležitá je zmiňovaná  
pomoc. Připomeňme, že rada hlavního 
města Prahy schválila poskytnutí finanč-
ního daru ve výši pět milionů korun. Pak 
navíc uvolnila ještě další milion korun. 
„Schválená částka představuje přibližné 
náklady na 13 pracovníků po dobu čtrnác-

ti dnů včetně nákladů materiálových, ces-
tovného a pojistného,“ řekl radní dr. Miloš 
Gregar. Zastupitelé městské části Praha 9 
schválili jeden a půl milionu korun na 
pomoc Základní škole v Dolním Smokov-
ci, postižené katastrofou. „Poskytli jsme 

pomoc školákům, kteří ji v této situaci 
potřebují, stejně jako ji potřebovala Pra-
ha před dvěma lety,“ poznamenal rad-
ní Jan Štrof. To je jen několik příkladů  
z ohromného množství pražské pomoci 
Vysokým Tatrám.                   Aleš Pohořal

Ing. JÁN MOKOŠ
primátor města Vysoké Tatry
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Metropole Belgie je městem dvou tvá-
ří. Stojí tu řada supermoderních budov  
velkých politických a ekonomických or-
ganizací a spatřit můžete i celou řadu 
historických památek. Oficiálně je Brusel  
dvojjazyčný (vlámština, francouzština),  
v jeho ulicích však máte možnost slyšet ví-
ce než stovku světových jazyků. Je si třeba 
uvědomit, že Brusel je jakýmsi centrem 
zastupitelských úřadů z celého světa.

Praha má v Bruselu svůj dům

Podle dávně pověsti bylo město zalo-
ženo kolem malého kostelíka, který byl 
postaven na ostrůvku řeky Senne. Během 
staletí se Brusel stal jedním z nejvýznam-
nějších středisek obchodu v celé Evro-
pě. Centrem města je Královské náměstí  
s jezdeckou sochou Gottfrieda z Bouillonu  
a kostel St. Jacques sur Coudenberg v no-
voklasicistním stylu. Kostel je proslaven 
jako místo korunovací belgických králů. 
Nejdůležitějším bruselským chrámem je 
Cathédrale St. Michel. Tento chrám byl 
svědkem korunovace Karla V. na začátku 
XVI. století. A když stojíme na Královském 
náměstí, nesmíme zapomenout na Muze-
um zbraní a brnění, které se pyšní jednou 
z největších sbírek středověkých zbraní 
na světě.

Na Velkém náměstí stojí za pozornost 
barokní Zlaté cechovní domy, Pivovar-
nické muzeum a jedna z nejproslulejších 
gotických staveb města, radnice Hotel de 
Ville s úchvatnými interiéry. Nedaleko 
odtud se nachází symbol Bruselu, kašna 
se soškou čurajícího chlapečka. Brusel je 
často přezdíván město zeleně. Význač-
ným oddechovým místem je Mini Evro-
pa, komplex dvou set padesáti známých 
staveb Evropy, ovšem ve zmenšené podo-
bě. Fanouškové motorismu jistě nezapo-
menou navštívit Autoworld, sbírku tisíce 
automobilů s datem výroby od roku 1886.  

A na co ještě nelze zapomenout, je měs-
tečko Waterloo, ležící jihozápadně od Bru-
selu, ve kterém byl na hlavu poražen císař 
Napoleon. Řada budov, hostinců i muzeí 
také památku velkého vojevůdce dodnes 
připomíná.

Brusel je však především městem sou-
časnosti. Je, jak se říká, „hlavním měs-
tem“ Evropy. Sídlí zde základní instituce 
Evropské unie. Je zde umístěn i hlavní 
štáb NATO. Tyto instituce velice ovlivňují 
život města, určují jeho ráz, životní úro-
veň i význam. Praha se už jednou zapsa-
la do historie Bruselu, a to v době Světové 
výstavy. Bruselský restaurant reprezentu-
jící českou kuchyni se v Bruselu, městě re-
staurací a gurmánů, zapsal nesmrtelným 
písmem a po léta pak ještě jako symbol 
úspěchu sloužil Pražanům. 

Dnes má naše hlavní město Praha  
v Bruselu své zastoupení, které reprezen-
tuje bruselský Pražský dům. Rozhodnutí 
o zakoupení Pražského domu v Bruselu 
patří, jak se dnes ukazuje, k těm šťast-
nějším rozhodnutím pražských konšelů. 
Dnes krok Prahy směrem k centru ev-
ropského dění následují i ostatní regiony  
republiky.

 Pozitivní na Pražském domě je to, že se 
nalézá v atraktivním prostředí, na kterém 
má nemalou zásluhu první vedoucí toho-
to domu Zdeněk Werner. Na druhé straně 
však rozhodujícím způsobem zkompliko-
val chod tohoto domu a neefektivně vy-
užíval poskytované finanční prostředky. 
Kontrolní skupina, kterou tvořili členové 
kontrolního výboru a sekce kontroly a in-
terního auditu, shledala značné nepořád-
ky v hospodaření Pražského domu, kte-
ré jednoznačně zavinil Zdeněk Werner. 
Přítomní se jednomyslně shodli na tom, 
že zde vládne chaotická situace. Zápisy  
byly nedostatečné anebo vůbec neexis-
tovaly. Tím byla celá činnost a výsledky  
z a stoupen í sk utečně z nehod noceny  
a hlavní příčinu lze spatřit v neochotě ve-

doucího zastoupení komunikovat v pra-
videlných intervalech a prostřednictvím 
srozumitelných zpráv o činnosti v elek-
tronické podobě s orgány ZHMP a MHMP, 
nedostatečný byl přísun informací, které 
mohlo zužitkovat město pro práci s or-
gány EU. Šlo např. o informace o progra-
mech a fondech EU, které by Praha mohla 
využívat, neexistovala spolupráce s ostat-
ními subjekty ČR zastoupenými v Bruse-
lu (velvyslanectví, mise u EU apod.). Níz-
ké organizační a manažerské schopnosti  
vedoucí ho zastoupení, špat né vede-
ní podřízených zaměstnanců atd. vedly  
k nízké výkonnosti zastoupení, nebyla 
žádná motivace podřízených apod. V ob-
lasti finančního managementu neexis-
toval řádný systém, rovněž nebyl veden 

peněžní deník, rozpočtové hospodaření  
a vedení účetnictví a evidence majet-
ku byly na velmi nízké úrovni. Proto 
kontrolní skupina doporučila okamži-
tě sladit systémy řízení finančních to-
ků, ev idenci majet ku a činnost i za-
stoupení s předpisy a strukturou řízení  
požadovanými MHMP. Rovněž bylo do-
poručeno posílit pracoviště minimálně  
o dva zaměstnance podle zvážení nad-
řízeného orgánu MHMP, ale za předpo-
kladu, že dosavadní vedoucí zastoupení 
bude nahrazen schopnějším zaměstnan-
cem, který bude lépe splňovat nároky  
a očekávání města. Vhodné by bylo uvažo-
vat také o výměně asistenta. Navrhli pro-
to vyhlášení výběrového řízení na pozici  
vedoucího Pražského domu v Bruselu.

Hlavní město Praha má v Bruselu své zastoupení, které reprezentuje bruselský Pražský dům

Pražský dům je jen pár kroků 
od sídla Evropské komise

Tyto doporučené závěry vyplynuly z in-
spekční cesty členů kontrolního výboru 
Jiřího Kaňáka a Markéty Reedové konané 
ve dnech 23.–25. 5. 2004.

Po této inspekční cestě došlo ke změ-
ně vedení Pražského domu v Bruselu. Do 
Bruselu byl vyslán asistent odboru za-
hraničních vztahů MHMP MUDr. Martin 
Dub, který začal zjištěné nedostatky od-
straňovat a vrátil bruselskému domu jeho 
smysl a hospodárnost. Rada pak jmeno-
vala na základě provedeného výběrového  
řízení vedoucím tohoto v ýznamného  
střediska RNDr. Jana Koukala, CSc. 

Listopadová kontrola předsedy kontrol-
ního výboru ZHMP JUDr. Františka Hoff-
mana, vrchní ředitelky sekce kontrolních 
činností MHMP Ing. Bohumily Jeníčko-
vé a ředitele odboru stížností a mimo-
řádných kontrol MHMP JUDr. Richarda  
Maříka ukázala, že doporučené závěry 
předcházejících kontrol jsou realizová-
ny, hospodaření má svá pevná pravidla  
a dům žije tak, jak se předpokládá. Důka-
zem toho jsou i akce, které v současnosti 
v tomto domě probíhají. Celkově se jich  
v tomto roce uskutečnilo 142. Jen na-
mátkově uvádíme některé z významných  
politických a ekonomických akcí:
– jednání se zástupci norských
 a švédských regionů
– jednání se členy mezinárodního
 sdružení pány Steinem a Henricksenem
– jednání s delegací lotyšských
 průmyslníků
– byla uspořádána řada tiskových
 konferencí se zahraničními novináři,  
 kteří jsou akreditováni  v Bruselu.

Praha tak má blízko k Evropské unii  
a doufejme, že má anebo bude mít blízko 
i k evropským fondům, které snad vylep-
ší městský rozpočet, a tedy život hlavního 
města České republiky Prahy.

JUDr. František Hoffman,                 
předseda kontrolního výboru ZHMP      

PRAŽSKÝ DŮM je starodávná budova s moderním vybavením, ve které najdete  
výstavní prostory, jednací sály, kanceláře, ale i pohodlně zařízené pokoje pro oficiální 
návštěvníky Bruselu z hlavního města a celé naší republiky.
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PAVEL KLEGA
radní hlavního města Prahy

Komerční prezentace  
v Praze je daleko za hra-
nicí vkusu. Na tom se 
shodují nejen zástup-
ci pražského magistrá-
tu, ale i mnozí obyvate-
lé a návštěvníci Prahy.  

V pražské památkové rezervaci je re-
klama pomocí billboardů a bigboardů 
zakázána, taktéž centrum má specific-
ký režim, k jehož změně je třeba změna  
zákona. Představitelé hl. m. Prahy tuto 
iniciativu již do dolní komory Parlamen-
tu ČR zaslali – zatím však nebyla změ-
na zákona přijata. Množství reklamních 
poutačů, plakáty chaoticky lepené, kam 
se dá, letáky i nepřijatelná komerční vý-
zdoba degradují objekty na celém území 
hlavního města. 

„Jsem plným zastáncem tržního prostře-
dí, ale tohle už je trochu moc,“ řekl nám  
k tomuto problému radní Pavel Klega, kte-
rý má na starosti pražský majetek. „Svo-
boda jednoho končí tam, kde začíná svo-
boda druhého, a není možné, aby množ-
ství a způsob reklamní prezentace v Praze 
byly realizovány na úkor obyvatel a ná-
vštěvníků. Podle mého názoru tím město 
ztrácí na své přitažlivosti.“ I z těchto důvo-
dů radní Klega připravuje změnu vyhláš-
ky číslo 26/1999, která upravuje způsob  
a množství reklamní prezentace. „Přesto-
že nejsem zastánce nějaké byrokratické re-
gulace, navrhuji kroky, které by měly při-
nést alespoň částečné zlepšení,“ uvedl. 

Reklama v centru Prahy musí 
mít jasná pravidla

Navrhované změny se týkají především 
vymezení pravidel při umisťování propa-
gačních a informačních tabulí, billboardů 
a bigboardů, reklamních ploch a staveb  
s nimi souvisejících. Pravidlům by se měly 
přizpůsobit veškeré reklamní plochy, které 
jsou větší než 9 metrů čtverečních – u těch 
by mělo dojít k rozdělení do předem stano-
veného počtu standardizovaných formá-
tů. U reklam, které mají plochu od 9 m2 do  
20 metrů čtverečních, by platilo pravidlo, 
že musí být od sebe vzdáleny minimálně 
25 metrů, a u reklam nad 20 metrů čtve-
rečních, mezi které patří i všudypřítomné 
billboardy a bigboardy, by tato vzdálenost 
nesměla být menší než 100 metrů.

Radní Klega navrhuje změnit vyhlášku  
i z hlediska jisté regulace obsahu rekla-
my. „Samozřejmě se nejedná o nějaký po-
kus o cenzurování, ale o možnost hlídat 
dodržování alespoň základních pravidel 
etiky a vkusu,“ říká. Reklama by tak ne-
měla být například v rozporu s dobrými 
mravy a obsahovat prvky pornografie, 
jak se tomu dnes děje u některých láka-
del do pánských klubů. Dále by reklamní 
sdělení nemělo obsahovat rasovou dis-
kriminaci, snižovat lidskou důstojnost či 
využívat motivy vzbuzující strach.

„Myslím, že to je dobrá cesta, jak součas-
ně s odstraňováním nepovolených ploch  
regulovat i ty povolené, a doufám, že se 
navrhované změny v praxi osvědčí a lidé 
se budou cítit lépe,“ říká radní Klega a do-
dává: „A pak nás čeká ještě spousta práce 
s řešením nepovoleného výlepu plakátů. 
Uvažuje se např. o speciálním nátěru slou-
pů veřejného osvětlení.“

Zastupitelst vo hlav ní-
ho města Prahy (HMP) 
schválilo svůj rozpočet 
hned následující den po 
schválení rozpočtu Čes-
ké republiky (ČR). Roz-
počet HMP má největší 

vazby na státní rozpočet právě v oblas-
ti školství. Je to zejména proto, že Pra-
ha dostává z rozpočtu ČR, respektive  
z rozpočtu Ministerstva školství, mládeže 
a tělovýchovy ČR (MŠMT), finanční pro-
středky na přímé náklady na vzdělávání. 
V letošním roce se jedná o částku ve výši 
6,117 miliardy korun a z velké části ji tvoří 
prostředky určené jak na platy učitelů, tak  
i například na pomůcky, učebnice či dal-
ší vzdělávání pedagogů. MŠMT poskytuje 
kraji HMP finanční prostředky potřebné 
na rozvoj škol, předškolních a školských 
zařízení na základě počtu žáků věkové 
skupiny odpovídající čtyřem věkovým 
úrovním vzdělání. 

Celkové v ýdaje v oblasti pražského 
školství včetně finančních prostředků 
převedených z loňského roku a z MŠMT 
jsou ve výši 7,466 miliard korun. Běžné 
výdaje zde představují zhruba 6,983 mi-
liardy, tj. 93,5 % z celkových rozpočto-
vých zdrojů (CRZ). Zbývající suma téměř 
483,6 milionu korun jsou kapitálové vý-
daje, což je 6,48 % CRZ. Z toho pro školy  
a školská zařízení, jež jsou v působnosti 
odboru školství HMP, připadne částka 283 

Rozpočet Prahy schválen 
– školství se vyrovnává s úsporami

milionů korun, která je určena na rekon-
strukce budov, jídelen, dílen a tříd u všech 
typů pražských středních škol. Pro školy  
a školská zařízení spadající do působnosti 
odboru mládeže a tělovýchovy HMP bylo 
schváleno přes 46 milionů a více než 6 mili-
onů korun dostanou školské akce v působ-
nosti odboru městského investora HMP.

V letošním roce půjde z městského roz-
počtu na provoz škol a školských zařízení 
zhruba 743,4 milionu korun. Z této část-
ky je na činnost škol, které byly zřizová-
ny před 1. lednem 2001, HMP vyčleněno 
226,9 milionu korun. 

Před dvěma lety srpnové usnesení vlá-
dy ČR označilo Prahu za „rizikovou ob-

JAN ŠTROF
radní hlavního města Prahy pro oblast školství

Rozpočet v oblasti školství, mládeže 
a samosprávy HMP na r. 2005 (v tis. Kč)

běžné výdaje 6 982 730
kapitálové výdaje 483 550
CELKEM 7 466 280

last prvního stupně“ z hlediska působení 
negativních vlivů na děti a mládež. Právě 
finanční podporování atraktivního vyu-
žití volného času pro děti i mladé lidi se 
osvědčilo jako významná prevence půso-
bení těchto negativních jevů. 

I když hlavní město pro tento rok se-
stavilo rozpočet úsporný, podařilo se pro 
školství uhájit relativně dostatečné množ-
ství finančních prostředků. Přes snížení 
běžných výdajů o 2,5 % oproti rozpočtu  
z roku 2004 a o 2,8 % oproti mnou pů-
vodně navrhovanému rozpočtu kapitoly 
školství na rok 2005 se musíme vyrovnat 

s narůstajícími cenami právě zmíněných 
energií, vodného, stočného atd. V přípa-
dě přebytku hospodaření v roce 2004 bu-
du usilovat o navýšení běžných výdajů na 
rok 2005 alespoň o 2 %, aby bylo možné 
vyrovnat dopady zvýšených provozních 
nákladů, a budeme hledat finanční zdroje 
na posílení platů učitelů. 
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V červnu loňského roku byl v pražské 
botanické zahradě v Troji otevřen tropic-
ký skleník Fata Morgána. Praha se tak za-
řadila k několika málo městům na světě, 
která mají skleník s chlazenou expozicí. 

Vnitřní expoziční prostor skleníku je 
rozdělen stěnami na tři části s odlišnými 
teplotami a vlhkostí. První část je polo-
pouštní, druhá a zároveň největší předsta-
vuje biom nížinného tropického deštného 
lesa a poslední, nejmenší, ale speciálně 
chlazená, ukáže návštěvníkům rostlinný 
život vysokých tropických hor. 

V polopouštní části skleníku na terasách 
ve svahu lze spatřit mimo jiné keře z obtíž-
ně pěstovatelné čeledi Proteaceae, euka-
lypty, akácie a další zajímavé rostliny. Dru-
há expozice je zaměřena na oblast jižního 
Mexika, konkrétně států Pueblo a Oaxaca, 
malá část zahrnuje polopouštní oblasti Gua-
temaly a dalších států Střední Ameriky. 

Dominantu další části expozice, kterou 

Tropický deštný les najdete i v Praze
Skutečně unikátní je sbírka vietnamských orchidejí, která v Evropě nemá obdoby

je tropický deštný les čtyř kontinentů, tvo-
ří sedmimetrový vodopád, vytékající něko-
lika prameny z umělé části skály včleněné 
do přírodního terénu. Kromě rostlin ostro-
vů Nová Kaledonie a Nová Guinea mohou 

návštěvníci obdivovat vzácné jehličnaté 
stromy rodu Agathis, vegetaci Afriky a Ma-
dagaskaru či květenu jihovýchodní Asie. 
Skutečně unikátní je sbírka vietnamských 
orchidejí, která v Evropě nemá obdoby.

Poslední, nejmenší, ale zároveň nejzají-
mavější je chlazená část tropických hor. Zde 
se představí vegetace horského mlžného le-
sa v tropickém a subtropickém klimatickém 
pásmu. K nejcennějším sbírkám patří kolek-

ce dřevin z nejvyšší hory Bornea – Mount Ki-
nabalu – nebo vysokohorské druhy masožra-
vých láčkovek. Skleník Fata Morgána je bez-
bariérový. Od ledna do března 2005 je otevřen 
od úterý do neděle od 9 do 16 hod.            (rb)

DOMINANTA Tropický deštný les čtyř kontinentů skrývá i sedmimetrový vodopád,  
vytékající z umělé části skály včleněné do přírodního terénu.

Tropický skleník
Fata Morgána
délka: 130 metrů
(kopírující vrstevnici)
šířka: 17 metrů
zastavěná plocha: 2190 m2

objem skleníku: 10 348 m3

hloubka terénu:
kolísá mezi 4,5 až 11 metry
od nejvyššího bodu 
zastřešení:
čtyřvrstvý polykarbonát
vnitřní terén:
tvoří hlavně přírodní skála

FAKTA
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Prahu začaly letos v daleko větší mí-
ře než v minulých letech objevovat spo-
lečnosti, které se zabývají výstavbou bytů,  
i soukromé osoby, které si v metropoli sta-
vějí domy. Bytová výstavba tak v hlavním 
městě stále stoupá. V prvním pololetí roku 
2004 se v Praze začalo stavět 3397 bytů, což 
je o desetinu více než v roce 2003. Vyplývá 
to z údajů Českého statistického úřadu. 

Prahu objevují stavitelé bytů

Stavba by tů odsta r tova la zejména  
v okrajových částech Prahy. Nové byty 
se začínají stavět v Praze 6, v Letňanech  
a v Praze 15, která zahrnuje Horní Měcho-
lupy a Hostivař. Většina z nich je v bytových 
domech a pouze malá část připadá na ro-
dinné domy. Pro rodinné domky si lidé vy-
brali nejčastěji jižní okraj Prahy či severní 
část města, Prahu 19.

Pro cenový vývoj je typické rozevírá-
ní nůžek mezi cenami. V průměru se ceny 
pohybují zhruba na úrovni loňského ro-
ku. Jsou projekty, které začínají dokonce na 
nižších cenách. Nový byt lze v Praze poří-
dit už od 25 tisíc korun za metr čtvereční, 
nejčastější cena je však o 10 tisíc vyšší. Ne-
jsou však výjimkou ani stavby, které nabí-
zejí byty podstatně dražší – za 40–50 tisíc  
korun za metr čtvereční. V těchto přípa-
dech jde však většinou o nadstandardně 
vybavené byty v atraktivních lokalitách.

Poptávka po vlastním bydlení zůstává 
stále na vysoké úrovni. Proti předchozím 

letům si však lidé mohou vybírat z větší  
nabídky. Cena starších bytů v Praze mimo 
jiné kvůli výstavbě nových bytů klesá. Zvy-
šují se rozdíly mezi cenami bytů v různých 
pražských lokalitách. 

Panelový byt 3+1 se nyní podle realit-
ních kanceláří prodává v průměru za  
1,6 milionu korun, přičemž před rokem  
za něj zájemce zaplatil asi o 200 tisíc korun 

víc. Právě ceny panelových bytů ještě mír-
ně klesají, naopak u cihlových bytů se ceny 
stabilizovaly. 

Mezi významné stavitele bytů v Praze 
patří například společnosti Central Group, 
IPB Real, Skanska, Metrostav a Finep & 
partners. Finep hodlá na jaře 2005 zahájit 
výstavbu 2000 bytů ve Vysočanech, Cen-

tral Group už začal stavět 1200 bytů v Za-
hradním Městě. Jde o dva největší bytové  
projekty po roce 1989. 

Výrazný nárůst Praha zaznamenala  
v počtu dokončených bytů. Lidé začali  
užívat 2604 byty, což je proti předloňskému 
druhému pololetí nárůst o 60 procent. Vede 
Praha 8, následována Prahou 10.

Poptávce po bytech stále nahrávají  
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Předpokládá se, že bytová výstavba letos překoná rekord

výhodné hypoteční úvěry i to, že koupě 
bytu je výhodnou investicí. Boom byto-
vé výstavby lze podle odborníků očekávat  
v letech 2006 až 2007. Půjde totiž o po-
slední roky, kdy si lidé budou moci nové  
bydlení koupit s nižší daní z přidané  
hodnoty.                                   

 František Herman

Bytová výstavba v hlavním 
městě stále roste

BYTY V prvním pololetí roku 2004 bylo na území hlavního města 15 776 bytů, které 
bylo třeba dostavět. Letos se předpokládá, že bytová výstavba překoná rekord 5 702 
zahájených bytů z loňského roku.

FATA MORGÁNA Vnitřní expoziční prostor je rozdělen na 3 části s odlišnými teplotami a vlh-
kostí: polopoušť, biom nížinného tropického deštného lesa, rostlinný život tropických hor. 

Člověk má ke svému ži-
votnímu prostředí vel-
mi úzký vztah. Působí 
na něj a ovlivňuje je ja-
ko žádný jiný živočišný 
druh. Ve své podstatě je 
člověk součástí přiroze-

ných společenstev rostlin, živočichů a mi-
kroorganismů – takzvaných biocenóz, bez 
kterých nemůže existovat. Lidé se sice na-
učili tyto biocenózy využívat, často však 
tak neuváženě, že je znehodnocují nebo 
nevratně ničí. O tom, jak barbarsky se 
chováme ke svému životnímu prostředí, 
se můžeme při troše pozornosti přesvěd-
čit doslova na každém kroku. 

Svůj význam z hlediska systematic-
kého a dlouhodobého působení na oby- 
vatele Prahy prostřednictvím činností, 
které jsou důležité pro prevenci poško-

RNDr. MILOŠ GREGAR
radní hlavního města Prahy

Naučme se lépe chovat ke svému životnímu prostředí
zování a ochranu životního prostředí na 
území hlavního města, by měla mít Kraj-
ská koncepce environmentální (ekolo-
gické) výchovy, vzdělávání a osvěty (KK  
EVVO). Tato koncepce vznikla na zákla-
dě Státního programu environmentálního 
vzdělávání, výchovy a osvěty v České re-
publice a na základě usnesení vlády, kte-
rá doporučila primátorovi hlavního města 
Prahy, hejtmanům a primátorům statutár-
ních měst mimo jiné „aktivně podporovat 
a realizovat krajské systémy vzdělávání, 
výchovy a osvěty v ČR a vytváření vzdělá-
vacích a informačních center v obcích“.

„Zpracovaná KK EVVO má přispívat  
k uvědomění a přijetí zodpovědnosti všech 
obyvatel, ale i představitelů hlavního 
města Prahy za stav životního prostředí,“   
řekl radní Miloš Gregar. Měla by se stát 
krokem, kter ý v ytvoří podmínky pro  
soubor aktivit a činností vedoucích ke 
znalostem a vztahu k prostředí města,  
k posilování aktivní zodpovědnosti ob-

čanů za stav životního prostředí, k trvale 
udržitelnému stavu životního prostředí  
i rozvoji města. 

„Koncepce byla zpracovávána téměř celý 
rok 2004 za široké účasti laické i odborné 
veřejnosti a neziskových nevládních orga-
nizací zabývajících se ekologickou výcho-
vou. Poděkování patří všem, kteří proje-

vili zájem o zpracování koncepce EVVO 
pro hlavní město, především pak těm, kte-
ří svými radami a připomínkami přispěli  
k jejímu dokončení,“ dodal Gregar.

Kromě toho, že veškeré pracovní verze 
byly po celou dobu k diskusi a připomín-
kám na webových stránkách, byly uspo-
řádány semináře, veřejná projednávání  
a takzvané kulaté stoly. Proběhlo rov-
něž obsáhlé připomínkové řízení. Přes-
tože názor všech odborníků z této oblasti 
na zpracovanou koncepci není úplně jed-
notný, je založena na širokém konsenzu 
laické i odborné veřejnosti a je v souladu 
se Státním programem environmentál-
ního vzdělávání, výchovy a osvěty v ČR,  
i když jej nekopíruje, ale zohledňuje spe-
cifika hl. m. Prahy, požadavky zadavatele 
i veřejného projednávání.

Celý průběh i zpracovaná finální verze 
KK EVVO pro hl. m. Prahu je k dispozici na 
internetových stránkách Centra pro komu-
nitní práci www. cpkp.cz/ekoprogram. (rb)

Zaznamenali jsme...
� České centrum znakového jazyka Pev-
nost připravilo kurzy českého znakového 
jazyka. Zájemci o znakový jazyk najdou 
více informaci na www.pevnost.com ne-
bo na telefonních číslech 266 00 63 90  
a 728 58 68 57. 

� Německou školu v Praze navštívili  
v prosinci loňského roku účastníci odbor-
né konference „O odpadovém hospodář-
ství v Evropě“. Žáci diskutovali s německý-
mi komunálními politiky na téma významu 
ochrany životního prostředí, problematiky 
třídění a recyklace odpadu a začlenění 
těchto témat do výuky. V diskusi, kterou 
vedl Günter Niederbremer, člen Německé 
státní rady a místopředseda Spolkového 
výboru pro životní prostředí, žáky nejvíce 
zaujalo porovnání přístupu k problematice 
třídění odpadů v Čechách a v Německu.

� V rámci již tradičního projektu Vánoč-
ní linka domů navštívili zdravotní klauni 
spolu s dobrovolníky z Nadace Eurotel  
v prosinci 32 dětských oddělení v nemoc-
nicích po celé České republice. Předali 
zdravotnímu personálu Go kupony urče-
né do již dříve darovaných mobilních tele-
fonů v hodnotě více než 230 tisíc korun. 
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Pokud nemají lidé dostatek prostředků, 
aby mohli okamžitě financovat své bydle-
ní, existuje nyní více možností, jak si půjčit. 
Ze tří základních možností jsou dvě – tedy 
hypoteční úvěr a stavební spoření – spíše 
pro ty mohovitější, na nové půjčky na byd-
lení pro mladé, které je možno získat od 
prosince, však dosáhnou i ti, kteří nemají 
vysoké příjmy.
Stavební spoření má celá řada lidí hlavně 
proto, že je výhodné na ně ukládat kvů-
li státní podpoře. Ta se v roce 2004 sice 
snížila, avšak i tak je zhodnocení peněz na 
něm podstatně výhodnější než na běžném 
termínovaném vkladu. Stavebně spoří-
cí mají navíc možnost čerpat prostředky 
na bydlení už v průběhu spořicího cyklu 
za poměrně výhodných úrokových podmí-
nek, u některých spořitelen dokonce pod 
pět procent.
Pozor na některé háčky! Pro získání státní 
podpory bylo třeba do konce roku 2004  

Jak si půjčit na byt
uložit peníze na účet. Pokud to někdo 
udělá až v lednu 2005, jak to bylo možné 
dříve, o podporu za rok 2004 přijde.
Klienti, kteří uzavřeli smlouvu o stavebním 
spoření do 31. 12. 2003 a dosud při té-
to smlouvě nečerpali státní podporu, mají 
poslední možnost zachovat si do dalších 
let výši státní podpory podle právní úpravy 
zákona o stavebním spoření účinné do 31. 
12. 2003, tedy státní podporu ve výši 25 
% ročně z ročně naspořené částky, maxi-
málně však z částky 18 000 Kč. Rozho-
dující pro přiznání výše státní podpory by-
lo uplatnění požadavku na státní podporu  
k datu 31. 12. 2004. 
Hypoteční úvěry jsou již dostupnější. Do-
šlo k postupnému snižování úrokových 
sazeb z úvěrů hypotečních bank, což  
v kombinaci se státní dotací snížilo prů-
měrnou měsíční splátku. Na českém trhu 
působí v současné době devět hypoteč-
ních ústavů. Jejich nabídka je poměrně 
vyrovnaná, výrazněji se liší v doplňkových 
službách a programech. Výše hypotečního 
úvěru je omezena hodnotou zastavených 
nemovitostí (jistin), maximálně však do 70 
procent z ceny nemovitosti, a schopností 
klienta splácet. 
Od prosince mohou mladí lidé žádat  
o státní půjčky na bydlení. Půjčky s úrokem 
dvě procenta ve výši až 300 tisíc korun bu-
dou moci získat mladí lidé do 36 let na po-
řízení vlastního bydlení. Nebude záležet na 
stáří pořizovaného bytu. Úvěr si budou mo-
ci vzít manželé, pokud jeden z nich nedo-
sáhl v roce podání žádosti 36 let. Na půjč-
ku mají nárok i nesezdané páry, musí však  
pečovat alespoň o jedno nezletilé dítě. 
Úvěr se splatností až 20 let bude žada-
tel vracet v měsíčních splátkách asi 1500 
korun. Podrobnosti jsou na webových 
stránkách Státního fondu rozvoje bydlení.                                                   
            (frh)
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ZPOZORNĚTE! Jak to, že vůbec mluví-
te? Přemýšleli jste o tom někdy? Všichni 
jsme se ve škole učili cizí jazyk, ale 95 %  
z nás ho neovládá a ještě si myslí, že jsou 
na jazyky hloupí. 

Jenže to je omyl. Nejsme hloupí. Protože 
kdybychom byli, pak bychom se nenauči-
li ani mateřský jazyk. Dokonce i mentálně 
retardovaní jedinci se naučí mluvit. Naučit 
se první (mateřskou) řeč je nejtěžší ze všech 
řečí. U dalších jazyků totiž můžeme porov-
návat nové poznatky se starými. 

A jak se tedy naučíte
první řeč? 

Rozhodující je jazykové prostředí. Tříle-
té dítě asi 13 000 hodin ze svého života pro-
spalo, ale dalších 13 000 hodin na ně pů-
sobilo jazykové (zvukové) okolí. Nejdříve  
začalo chápat, pak mluvit a nakonec při-
šlo na řadu psaní a čtení. Ve třech letech 
již hodně rozumí a také samo mluví, i když 
ještě ne „na úrovni“. Stejně tak, i když po-
maleji, to zvládnou i retardované děti. 

Revoluční angličtina
Pro ty, kteří nemají čas se učit. Bez biflování, gramatiky a slovníku pro začátečníky, 
věčné začátečníky i pokročilé bez rozdílu věku

Naše první řeč je čeština a další jazyk 
ovládají pouze děti z vícejazyčného pro-
středí. Ve Švýcarsku a zemích Beneluxu 
je několik rozdílných úředních řečí a lidé 
je ovládají. Myslíte si, že lidé ve 
Švýcarsku nebo v Beneluxu jsou 
chytřejší než my? Ne, to určitě ne-
jsou. Jen od dětství žijí ve víceja-
zyčném prostředí.

A nyní přijde to nejzajíma-
vější. I když tomu asi nebudete  
věřit, přesto se vy dospělí může-
te naučit další řeč stejně jedno-
duše jako kdysi svou mateřskou 
řeč. Pražští spoluautoři meto-
dy TAXUS Learning® Ivo Toman  
a Martina Králíčková spojili postup ma-
lých dětí s moderními poznatky o mozku. 
Využili i toho, že vy již umíte číst, a tedy 
dokážete zapojit obě mozkové polokoule  
současně: posloucháním originální ang-
ličtiny a čtením doslovných překladů. Do-
slovné překlady jsou z hlediska češtiny 
nesprávné, ale pro pochopení angličtiny 
správné, neboť anglicky mluvící lidé po-

užívají jiný slovosled než my. Pokud byste 
používali český slovosled, cizinec by vám 
nerozuměl, i kdybyste vyslovovali jednot-
livá slova správně. Takto se naučíte mys-

let anglicky a získáte 
i dobrou výslovnost. Špatný přízvuk mají 
lidé hlavně proto, že danou řeč nemají do-
statečně dlouho „naposlouchanou“.

Teorii a gramatiku vůbec neprobíráte. 
Tu pochopíte z doslovných překladů. Ostat-
ně děti jdou do první třídy a gramatiku již 
umějí. Až ve škole zjistí, jak je to vlastně 
„těžké“. 

Dokonce ani slovíčka se nebudete učit  
a přitom s TAXUS Learning® získáte slov-
ní zásobu přes 4000 slov. TAXUS Learning® 
je vybaven pozitivními podprahovými zá-
znamy na 9 modrých CD. Kromě toho ob-
sahuje i 3 červená CD, která vám vytvoří 
tiché anglické prostředí, a knihu s 270 ob-
rázky, ve které je tato metoda podrobně 
popsaná. 14 hodin mluveného slova obsa-
huje 7960 vět. 

Postup je jako u dítěte: nejdříve poslou-
chat a pochopit, pak 
mluvit a nakonec číst  
a psát. Každý jiný po-
stup je nepřirozený. 
Nejdříve si „vědomě“ 
projdete lekci na mod-
rém audio CD. Pak si tu-
též lekci na červeném 
CD pouštíte velice po-
tichu, na samém prahu 
slyšitelnosti, stále do-
okola. Musí to být tak  
potichu, že vás to nijak 

neruší a vy se přitom můžete věno-
vat čemukoli jinému. Dívat se na televi-
zi, pracovat, bavit se, jet autem, sportovat, 
prostě cokoli vás napadne. Váš mozek se 
tím bude podvědomě zabývat a vy se učíte, 
aniž však máte ty nepříjemné pocity, že se 
musíte učit. Navíc toto může „jet“ několik 
hodin denně u vás doma a celá rodina má 

tak vytvořeno anglické prostředí z výrazů, 
které již vaše podvědomí zná z doslovných 
překladů. Nemusíte se kvůli tomu odstěho-
vat do ciziny. To je ideální postup pro ty li-
dí, kteří nemají čas na intenzivní „vědomé“ 
učení se. Což je vlastně většina z nás!

Pokud se vám něco zdá nadsazené, pak 
vězte, že pouze naše „racionální“ školství 
v nás vypěstovalo poznání, že cizí jazy-
ky jsou těžké. Systém výuky angličtiny 
ve škole je totiž špatný, neboť tam musí-
te ihned nahlas číst a psát. A hlavně učit 
se slovíčka. Biflování jednotlivých slov je 
přímo rakovinou pro naše znalosti jazyků. 
Proč? Ze dvou důvodů. Vraťme se k dětem. 
Kdo z rodičů mluví na své děti jednotli-
vými slovy? Navíc samotné slovo zní úpl-
ně jinak než slovo spojené s jinými do ce-
lých vět. Tyto i další objevy metody TAXUS 
Learning® stojí 5990 Kč a máte je napořád 
a navíc pro celou rodinu. Pro porovná-
ní: jedna hodina konverzace s anglickým 
lektorem stojí v ČR asi 300 Kč na hodinu. 
Návratnost TAXUS Learning® je asi 20 ta-
kových hodin.

Máte málo času na učení a chcete po-
znat vylepšenou cestu poznávání dětí?  
Pak kontaktujte TAXUS International s. r. o., 
Na Pankráci 49, 140 00 Praha 4, 
mobil: 603 579 174 (nonstop), 
e-mail: taxus@taxus.cz, www.taxus.cz. 

Kompostárna je urče-
na k odkládání odpadu  
z údržby zeleně pro oby-
vatele h lav n í ho měs-
ta Prahy, kteří prokážou 
trvalý pobyt na území 
města, bezplatně, pro 

právnické osoby a fyzické osoby oprávně-
né k podnikání za úplatu, pro právnické 
osoby a fyzické osoby oprávněné k podni-
kání, které zajišťují údržbu veřejné zeleně 
pro hl. m. Prahu nebo pro městské části 

Kompostárna v Malešicích

OCENĚNÍ Radní hl. m. Prahy Mgr. Hana Halová v úterý 14. prosince 2004 v rámci 
akce Vánoční setkání dobrých duší ocenila nejoblíbenější pracovníky ústavů sociální 
péče a domovů důchodců, jejichž zřizovatelem je hl. m. Praha.

Na území městské části Praha 10 v Dřevčické ulici byla v říjnu loňského roku zprovozněna nová kompostárna 

RNDr. MILOŠ GREGAR
radní hlavního města Prahy

hl. m. Prahy, za úplatu sníženou proti zá-
kladnímu ceníku a pro právnické osoby 
a fyzické osoby oprávněné k podnikání, 
které provozují sběrné dvory hl. m. Prahy 
nebo městských částí, za úplatu sníženou 
proti základnímu ceníku.

„Kompostárna Malešice byla vybudo-
vána v letošním roce na náklady hl. m. 
Prahy, a to v celkové výši 5 509 857 korun. 
Na základě výběrového řízení byla odbo-
rem infrastruktury města Magistrátu hl. 
m. Prahy vybrána společnost JENA – fir-
ma služeb, která bude po dobu 15 měsíců 
zajišťovat zkušební provoz kompostárny,“ 
řekl při slavnostním otevření kompostár-

NÁVŠTĚVA dětského domova Charlotty Masarykové, kde radní Hana Halová předala  
dětem vánoční nadílku. 

Tělov ýchovná jednota Junior Praha  
získala v letošním roce od hlavního měs-
ta dvoumilionový grant na rekonstruk-
ci pronajatého fotbalového hřiště. Cel-
kové náklady dosáhly částky téměř osmi 
milionů korun. Finančně pomohl Český 
svaz tělesné výchovy a vlastní zdroje klu-
bu. Oddíl kopané této jednoty se může 
chlubit největší členskou základnou dětí  
a mládeže v Praze.

„Oddíl kopané Tělovýchovné jednoty Ju-
nior Praha (TJ JP) jako jeden z největších 
fotbalových oddílů v Praze nemá vlastní 
sportovní hřiště. V letošním roce se hlav-
ní město rozhodlo vyhovět jejich žádosti  
o grant. Z městského rozpočtu jsme jim věno-
vali dva miliony na rekonstrukci sportovního 
hřiště při střední průmyslové škole elektro-
technické v Praze 10,“ sdělil náměstek pri-

Hřiště třetí generace
mátora hlavního města JUDr. Petr Hulin-
ský, do jehož kompetence spadá sportovní  
oblast v metropoli. 

Oddíl kopané TJ JP jako jeden z největ-
ších fotbalových klubů v Praze nevlastní 
pozemek, kde by mohl trénovat i hrát tur-
naje. Situaci řeší pronájmem tří hřišť, pře-
devším od škol. Fotbalová plocha střední 
průmyslové školy elektrotechnické (SPŠE) 
měla velmi nekvalitní přírodní trávník. 
Ten byl neúměrně přetěžován a jeho kva-
litu nebylo možné dlouhodobě udržet bez 
obrovských investic. Získáním dotace  
z městského rozpočtu společně s třiapůl- 
milionovým příspěvkem od ČSTV a oddí-
lovými penězi ve výši dva miliony tři sta ti-
síc se podařilo změnit povrch sportoviště 
na hřiště s umělou trávou. Počátkem čer-
vence začala rekonstrukce a po více než 

třech měsících zástupci TJ JP slavnostně 
otevřeli na konci října zcela nové hřiště. 
Premiérový zápas tu sehráli malí fotba-
listé kategorie přípravka TJ Junior Praha  
a soupeřem jim bylo mužstvo z Hořovic.

„Moderní hřiště střední průmyslové ško-
le elektrotechnické plně využívají žáci ško-
ly při výuce tělesné výchovy. Odpoledne  
a o víkendech pak slouží na tréninky  
a zápasy oddílu kopané TJ Junior,“ doplnil 

pražský náměstek JUDr. Petr Hulinský. 
Fotbal v tomto klubu zastupuje celkem  
17 mužstev, z nichž je 15 dětských a mlá-
dežnických; mužstva jsou tvořena roční-
kově a mají okolo 700 registrovaných hrá-
čů všech věkových kategorií od šestiletých 
chlapců. Díky pečlivému systému přípra-
vy Junior Praha hraje se svými mužstvy 
nejen na úrovni pražských soutěží, ale 
i českou ligu starších i mladších žáků  

a rovněž českou divizi staršího a mladší-
ho dorostu.

TJ Junior Praha vznikla v roce 1953  
jako Slavia PDJF (Pionýrský dům Julia  
Fučíka). Součástí tělovýchovné jednoty 
se zanedlouho stal také fotbalový oddíl. 
Ten vzhledem k popularitě fotbalu v na-
šem státě brzy patřil k nejmasovějším od-
dílům. Před deseti lety přijala současný 
název, prezentující její hlavní orientaci,  
a to na děti a mládež.

„Toto vysoce kvalitní hřiště bude mít  
i atest Českého mezinárodního fotbalové-
ho svazu, který umožní hrát veškeré soutěže 
počínaje třetí ligou. K plnému využití areá-
lu je nutné ještě zpevnit okolní plochy, aby 
nedocházelo k zašpinění nové hrací plochy,  
a postavením venkovního osvětlení bude fot-
balové hřiště sloužit celoročně. Předpoklá-
dané náklady těchto dokončovacích prací se 
pohybují okolo dvou milionů korun. Z těchto 
důvodů budeme v příštím roce žádat hlavní 
město o grant,“ informoval předseda výbo-
ru oddílu kopané TJ JP Rudolf Dufek.  (kol)

s atestem Českého mezinárodního fotbalového svazu

ny radní Miloš Gregar. „Jsem rád, že prv-
ní kompostárna v Praze je právě na úze-
mí Prahy 10, a chci poděkovat radnímu 
Gregarovi, který s touto myšlenkou přišel. 
Naší městské části kompostárna přinese 
úsporu až dva miliony ročně,“ dodal mi-
mo jiné starosta městské části Praha 10 
Milan Richter.

Provozovatel kompostárny Malešice – 
firma JENA – zajišťuje provoz kompostár-
ny v době zimního času v pondělí až v pá-
tek od 8.30 do 17.00 hodin a v sobotu od 
8.30 do 15.00 hodin. V době letního času je 
provoz kompostárny v pondělí až v pátek 
prodloužen do 18.00 hodin.                   (rb)

Před Vánocemi navštívila Dětský domov Charlotty Masarykové radní Hana Halová. S dětmi 
si povídala, hrála a především předala všem dětem předvánoční nadílku. Děvčátka dostala 
panenky a chlapečci autíčka. V rámci akce Vánoční setkání dobrých duší pro pracovníky  
a klienty ústavů sociální péče a domovů důchodců, jejichž zřizovatelem je hl. m. Praha, pře-
vzalo z rukou radní Hany Halové medaile a diplomy 59 nejoblíbenějších pracovníků těchto 
sociálních zařízení, které si na základě ankety vybrali sami klienti.                             (rb) 

Předvánoční nadílka radní Hany Halové

Jaké jsou tyto nové povinnosti?
Novela vyhlášky o místním poplatku ze psů 
stanovuje povinnost chovatele nechat psa 
staršího 6 měsíců označit mikročipem nebo 
tetováním. Dále je chovatel povinen přihlásit 
se do evidence chovatelů psů na Magistrátu 
hlavního města Prahy (MHMP).

Jako trvalé označení psa stanovuje vy-
hláška čipování nebo tetování. Co je 
lepší?
Vzhledem k úpravě v Evropské unii je do-
poručováno označení mikročipem. Pro zví-
ře je zákrok v podstatě bezbolestný, mikro-
čip se aplikuje injekčně pod kůži do svalu. 
Označování hradí chovatel a při splnění této  
povinnosti mu bude poskytnuta úleva na  
poplatku ze psa.

Kde se mají chovatelé přihlásit do evi-
dence?

Nejčastější dotazy k novým povinnostem chovatelů psů od 1. 1. 2005
Registrace a vedení evidence zajišťuje odbor 
občanskosprávních agend MHMP na praco-
višti Vyšehradská 57, 128 00 Praha 2. Tis-
kopis registrační karty je k dispozici na těch-
to místech: 

• na MHMP – odbor občanskosprávních   
 agend
• na MHMP – informační středisko, budova  
 Nové radnice, Mariánské nám. 2, Praha 1       
• na úřadech městských částí hlavního 
 města Prahy                                                                              
• na veterinárních ošetřovnách                                                        
• na internetu – www.praha-mesto.cz   

Jak mají postupovat chovatelé, jejichž pes je 
již čipovaný a kteří údaje nechali evidovat?
Těmto chovatelům bude nová registrace 
usnadněna, a to prostřednictvím korespon-
denčního zaevidování. MHMP jim zašle do po-

loviny března 2005 novou registrační kartu, 
kterou chovatel doplní a zašle zpět.

Bude možné provést registraci zasláním 
karty poštou? 
Tento způsob je možný. Chovatel musí 
zaslat kartu se všemi vyplněnými údaji,  
v případě označení psa čipem i vylepenou 
samolepkou s čárovým kódem čipu, do-
ložit evidenčním číslem mikročipu nebo 
tetování – např. potvrzením od veterináře, 
který označení provedl.

Důležité upozornění na závěr: 
Přihlášení se do evidence nenahrazuje 

povinnost přihlásit se k poplatku 
na příslušném úřadu městské části 

v místě bydliště chovatele. 
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V dubnu 2007 uplyne 100 let od po-
výšení obce Břevnov na město. V rámci 
dlouhodobého projektu Město Břevnov –  
vize 2007 se rozhodl Spolek břevnovských 
živnostníků a podnikatelů k oslavám to-
hoto výročí přispět realizací rekonstrukce 
barokní části varhanní skříně a výrobou 
varhan pro baziliku sv. Markéty v Břev-
novském klášteře. Veřejnou sbírku po-
volenou Magistrátem hl. m. Prahy, která 
potrvá až do jara roku 2007 a jejíž výtě-
žek bude použit na rekonstrukci varhan, 
odstartovala tisková konference, konaná  
v prostorách klášterního kostela sv. Mar-
kéty za účasti primátora hl. m. Prahy Pavla 
Béma a starosty Prahy 6 Tomáše Chalupy.

„Benediktini se vždy řídili heslem Ora et 
labora, zúrodňovali krajinu v okolí klášte-
rů a pro sousední vesnice vytvářeli – řečeno 
jazykem dnešní doby – pracovní příležitos-
ti. Spolek břevnovských živnostníků a pod-
nikatelů teď svým způsobem vrací klášteru 
tento jeho historický vklad,“ řekl na úvod 
převor Petr Prokop Siostrzonek. „V Praze 6 
působí několik desítek občanských sdru-
žení, ale na prstech jedné ruky by se dala 
spočítat ta, která nejsou zaměřena jen na 
negaci současného, ale na vytváření něče-
ho budoucího, pozitivního,“ uvedl starosta 
Prahy 6 Tomáš Chalupa. Podle něj je Spo-
lek břevnovských živnostníků a podnika-
telů v tomto ohledu jedním z nejvýznam-
nějších. Pořádá pravidelné poutě, oživil 
tradici masopustů a tato jeho iniciativa je 
dalším významným počinem.

Barokní varhanní skříň byla navrže-
na stavitelem kostela Kiliánem Igná-
cem Dientzenhoferem. V roce 1775 do 
ní byly umístěny barokní varhany. Roku 

Rekonstrukce varhan

1896 proběhla jejich první rekonstrukce, 
která však kvůli neodborným zásahům  
vedla k porušení statiky a celistvosti ba-
rokní skříně. Navíc byly varhany vyrobe-
ny z nekvalitního materiálu, a byly tudíž 
velmi poruchové. Devastaci varhan v pod-
statě završil soukromý varhaník, který za-
hájil práce na opravách a rozšíření stroje 
v roce 1977. Dnes je zachováno několik 
původních dřevěných píšťal barokního 
pedálu, které budou umístěny v depozitá-
ři kláštera či případně v některém muzeu 
hudebních nástrojů.

Podle primátora Pavla Béma je v Pra-
ze mnoho spirituálně bohatých míst, ale 
není jich tolik, která mají takovou bo-
hatou a v podstatě nepřerušenou tradici  
a takovou duchovní sílu jako Břevnovský 
klášter. „V Praze je spousta barokních pa-
mátek, ale není jich zase tolik, které by si 
zasloužily superlativy, v nichž popisujeme 
zdejší klášter, jeho baziliku a varhany v ní 
umístěné. V Praze je hodně míst s bohatým 

občanským životem, ale tak aktivních, ja-
ko je iniciátor této sbírky, takových mnoho  
nevidím,“ konstatoval primátor.

Břevnovský klášter je nejstarším muž-
ským klášterem v České republice. Po- 
dle legendy jej založil pražský biskup  
Vojtěch Slavníkovec spolu s českým kní-
žetem Boleslavem II. Benediktinské mni-
chy přivedl Vojtěch z římského Aventina, 
aby urychlil christianizaci vznikajícího 
českého státu. Klášter byl násilně zrušen 
v roce 1950 a řeholníci byli internováni. 
Tehdejší opat Anastáz Opasek byl vězněn 
a od roku 1968 do roku 1990 žil v exilu. 
Benediktini se vrátili do Břevnova až  
v roce 1990. Břevnovský klášter a bazilika 
sv. Markéty byly zapsány do státního se-
znamu nemovitých kulturních památek 
hlavního města Prahy 22. prosince 1964. 
V roce 1991 byl klášter prohlášen národní 
kulturní památkou.                  (rb)

Praha patří k těm evropským metropolím, 
které neznají přesné datum svého vzniku. 
Lidská sídla se u brodů ve Vltavské kotli-
ně nacházela již od starší doby kamenné, 
opevněné místo nesoucí jméno Praha zde 
však vzniklo až po příchodu slovanské-
ho kmene Čechů, který lze klást asi do  
6. stol. n. l. Podle pověsti, zaznamenané  
již na sklonku 10. stol. v tzv. Kristiánově  
legendě a o století později v Kosmově kro-
nice, bylo hradiště Praha založeno na zákla-
dě věštby kněžny Libuše a stalo se sídlem 
Přemysla Oráče, zakladatele naší nejstarší 
panovnické dynastie. Teprve známý kroni-
kář a fabulátor Václav Hájek z Libočan, pí-
šící v 16. stol., se pokusil o přesné časové 
zařazení této události a uvedl, že se ode-
hrála roku 717. Jeho datování má ovšem  
s historickou skutečností stejně málo spo-
lečného jako celá „přemyslovská“ pověst, 
která pouze vzdáleně odráží a ideologicky 
vysvětluje zrod raně středověkého české-
ho státu. 

O vzniku Prahy

O tom, jak vše bylo doopravdy, vypovídají 
nejstarší dochované autentické prameny. 
Jsou to anály a kroniky psané ve výcho-
dofranských klášterech v 9. a 10. století  
a nejstarší legendy o prvních českých 
světcích sv. Václavu a sv. Ludmile. Znač-
nou váhu mají též archeologické objevy 

Mnozí starší lidé si jistě ještě pa-
matují své návštěvy Pražského 
hradu před rokem 1989. Svatý 

Vít, Zlatá ulička, Svatý Jiří, pár obchodů se 
suvenýry a Vikárka. Tehdy byla veřejnosti 
přístupna jen asi třetina prostor – nádvoří 

učiněné v posledních třech desetiletích na 
pražském území. Z nich je zřejmé, že hra-
diště na ostrohu nad Vltavou a potokem 
Brusnicí existovalo již v polovině 9. stol., 
avšak starší a významnější bylo severně-
ji položené hradiště Šárka. Podle kusých 
informací z vyprávěcích pramenů se nic-
méně právě na pražském hradišti nachá-
zelo sněmovní pole a kamenný stolec, kde 
byla volena a nastolována knížata kme-
ne Čechů. První křesťanský kníže Bořivoj  
z rodu Přemyslovců učinil konec této kme-
nové demokracii, když v letech 882–884  
se svou družinou obsadil hradiště Pra-
hu, založil zde první křesťanský kostel  
P. Marie, za pomoci velkomoravského krále 
Svatopluka přemohl odboj ve svém kmeni  
a učinil z bývalého kmenového shromaž-
diště nové hlavní sídlo Přemyslovců jako 
již dědičných, nikoli volených knížat. Tím  
nejen položil základ nového křesťansko- 
-feudálního uspořádání právě zrozeného 
českého státu, ale také učinil Prahu již na-
trvalo jeho metropolí.     Václav Ledvinka

Výtěžek z veřejné sbírky půjde do Břevnovského kláštera

VARHANY vyrobí česká varhanářská firma Brachtl – Kánský, která má v oboru boha-
té zkušenosti a jejíž práci můžeme očima i ušima obdivovat například v katedrále sv. Víta 
na Pražském hradě.

ARCHEOLOGICKÉ  NÁLEZY z kon-
ce 9. stol. z pohřebiště u Pražského hra-
du (Archeologický ústav AV ČR). 

Příště: Přemyslovské hrady, podhradí 
a zrod středověkého města   

BOŘIVOJ I. První křesťanský kníže  
v představě ilustrátora z poč. 17. stol. 
(Státní ústřední archiv Praha).  

a část Starého paláce. 
Historik architektury Zdeněk Lukeš, kte-
rý na Hradě působí od počátku minulé-
ho desetiletí, tvrdí, že dnes se lidé mohou 
dostat do čtyř pětin všech hradních pro-
stor. „A ještě je pořád co otevírat,“ říká 
Zd. Lukeš. Podle něj nikdy v minulosti ne-
zažil Hrad tolik rekonstrukcí jako v sou-
časné době.
Po pádu komunismu se na Pražském hra-
dě začaly konat desítky výstav a koncer-
tů. Ročně projde Hradem zhruba pět mi-
lionů lidí. 
Bývalý prezident Václav Havel otevřel  
v roce 1990 po mnoha desetiletích jako 
první brány Královské zahrady. Byla před-
tím uzavřená, protože zde byla rezidence 
prezidentů. Krátce po sametové revoluci 
byla zpřístupněna také Míčovna, kterou li-
dé dříve vůbec neznali, a Belvedér. V prů-
běhu 90. let byla provedena řada úprav  
v Jelením příkopu, který byl nepřístupný 

Pozvánka k návštěvě Českého muzea hudby
Národní muzeum v Praze otevřelo  

v měsíci listopadu nově instalované sbír-
ky v komplexu bývalého dominikánského 
kláštera v bývalém chrámu Máří Magda-
lény v Karmelitské ulici na Malé Straně. 

Expozice muzea je v prvním patře  
a hudební nástroje a pamětihodnos-
ti jsou umístěny v osmnácti místnos-
tech. Dominantní náplň tvoří hudební 
nástroje – strunné, klávesové, smyčco-
vé, dechové, mechanické, dále pak sbírka  
nástrojů lidové hudby, bicí nástroje a har-
moniky, vícehlasé vzduchové nástroje. 
Doplňujícími exponáty jsou pak ikono-

grafické a notové materiály, které přibli-
žují návštěvníkovi způsob hry na hudební 
nástroje a formu notového zápisu v jed-
notlivých historických epochách.

Zvláštní pozornost chtějí pracovní-
ci muzea věnovat malým návštěvníkům. 
Speciálně pro ně se připravují tištěné  
materiály jako dětský plakát a dětský  
průvodce.

Všechny vystavené exponáty obsahují 
popisky v českém a anglickém jazyce. 

České muzeum hudby je otevřeno denně 
kromě úterý od 10.00 do 18.00 hodin.

 PRAHA V PROMĚNÁCH
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kvůli tomu, že tam měl prezident Husák kryt. 
Po etapách se otevíraly Jižní zahrady, jež bylo 
třeba zrekonstruovat do stavu, v jakém byly  
v době první republiky. 
Místnost v nádherných renesančních pro-
storách císařských koníren, kde kdysi bý-

vala tělocvična hradní policie, se změnila ve 
výstavní síň. Ve špatném stavu je Jízdárna, 
ten přetrvává už z minulého režimu. „Letos 
zde vypukne rekonstrukce, která bude stát 
přes 50 milionů korun,“ říká kancléř prezi-
denta Václava Klause Jiří Weigl. 
Finančně náročná je také oprava Paláce 
šlechtičen, kde dříve sídlila komunistická 
Státní bezpečnost. Palác šlechtičen a při-
lehlý Rožmberský palác se opravují už asi 
osm let a ještě zřejmě další čtyři roky opra-
va potrvá. „Vznikne zde nádherný sál, něco 
mezi Vladislavským a Španělským sálem,“ 
řekl kancléř. Hrad tím podle něj získá po-
třebný sál menší velikosti, který bude slou-
žit reprezentačním, oficiálním i komerčním 
účelům. 
Podle Lukeše je dobře, že byl po revoluci 
umožněn také vstup na věž katedrály svaté-
ho Víta. Stejně tak oceňuje otevření obran-
né chodby nad Zlatou uličkou. 
Od loňského jara se mohou návštěvní-

ci podívat díky otevření expozice Příběh 
Pražského hradu do dlouho nepřístupné 
části Starého královského paláce. „Takže 
skoro celý palác je teď otevřený,“ uvedl 
Zd. Lukeš. 
Po rekonstrukci Nejvyššího purkrabství, 

k níž se zavázal vítěz výběrového řízení, 
provozovatel Letních shakespearovských 
slavností, vznikne podle Zdeňka Lukeše 
zastřešená alternativní divadelní scéna, 
kde bude například i možné promítat fil-
my. Krytá scéna by měla vyřešit problémy  
s deštivým počasím, kvůli kterému v ně-
kterých letech odpadla během slavností 
řada představení. 
Další velkou rekonstrukcí, kterou Hrad 
chystá, je oprava Richterovy vily nad Klá-
rovem a obnova přilehlé Svatováclavské 
vinice. Ve vile vznikne luxusní restaura-
ce. Vinice bude přístupná, má zde být  
i levnější občerstvení pro turisty.

Hrad chce v budoucnu dále zlepšit služ-
by návštěvníkům. Mělo by zde fungovat 
víc míst s občerstvením, vzniknou zřejmě 
i tři nová informační centra. Objevit se na  
Hradě mají také navigační označení.

František Herman

Hrad se po revoluci otevřel lidem

Současný pohled na budovu Hlavního nádraží.

Historický pohled na novostavbu nádraží císaře Františka Josefa I. V popředí park. 
František Fridrich, 1871

Číslo konta, na které je možné přispívat:
666666888/030
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